

Historisch-meereskundliches Jahrbuch / History of Oceanography Yearbook
Volume 3, 1995, 71-106

Vom Institut für Meereskunde Berlin zum Institut für Meereskunde Warne-münde
From the Institute for Marine Research in Berlin to the Institute for Marine Research in Warnemünde

H.-J. Brosin

Zusammenfassung:

Das Institut für Meereskunde an der Universität Berlin wurde während des Krieges zerstört und 1946 geschlossen. Von ihm gingen wichtige Anregungen auch für die Entwicklung der Meeresforschung im Osten Deutschlands aus. Nach ersten Bemühungen in der Generaldirektion Schifffahrt entstanden die wichtigsten Grundlagen für die Entwicklung der Meeresforschung in dem 1950 gegründeten Seehydrographischen Dienst der DDR (SHD). Aus der Abteilung Meereskunde und dem späteren Hydro-Meteorologischen Institut entwickelte sich 1958 das Institut für Meereskunde in Warnemünde. Es wurde 1960 in die Deutsche Akademie der Wissenschaften übernommen. In der Akademie bestand ferner von 1949 bis 1969 das Institut für Physikalische Hydrographie, in dem neben theoretischen Problemen der Ozeanographie küstendynamische Fragen bearbeitet wurden. Nach der Wiedervereinigung Deutschlands entstand aus dem Institut für Meereskunde Warnemünde das Institut für Ostseeforschung an der Universität Rostock.

Abstracts:

The Institute for Marine Research at the University of Berlin was destroyed during the war and closed in 1946. From the institute originated important stimulations also for the development of marine research in the eastern part of Germany. First efforts took place in the direction general for navigation. The most important base for the development of marine research originated from the Marine Hydrographic Service of GDR (SHD) founded in 1950. From its oceanographic division and later Hydro-Meteorological Institute the Institute for Marine Research Warnemünde was founded in 1958. It was transferred to the German Academy of Sciences in 1960. The Institute for Physical Hydrography existed within the Academy of Sciences between 1949 and 1969. It was engaged in problems of theoretical oceanography and coastal dynamics. After the reunification of Germany the Baltic Sea Research Institute at the University of Rostock was formed from the Institute for Marine Research Warnemünde.